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سفیر پیشین ایران در انگلیس گفت: کشورهای 
عربی در برگزاری مسابقات خاص، توزیع لباس 
با شعارهای درج شــده، هدایایی که به توریسم 
می دهند به نفع خودشان روی جزایر کار می کنند. در 
حالی که حقانیت در اینجا کاملا مشخص است. در 
سال ۶۰ و ۶۱ مالکیت قطعی ایران بر روی جزایر 
سه گانه که سال ها بلاتکلیف بود مسجل شده و بعد 
از آن بریتانیا این منطقه را ترک کرد. بنابراین ما باید 
روی همه این مســائل تاریخی با اشکال مختلف 
تبلیغاتی مانند تهیه فیلم، بروشور و غیره کارهای 
تبلیغاتی کنیم تا مالکیت قطعی جزایر سه گانه برای 

همه دنیا مشخص باشد.
سیدجلال ساداتیان سفیر سابق ایران در انگلستان،  در پاسخ به 
این سوال که چرا متحدان استراتژیک ما، به ویژه روسیه و چین 
درباره تمامیت ارضی سرزمین های ما، مواضعی علیه ما اتخاد 
می کنند، گفت: نکته اول این است که ما برخی کشورها را مثل 
چین و روسیه به شکل یک طرفه، متحد استراتژیک خودمان 

می دانیم. در حالی که آنها چنین تعریفی از روابط شان با ما ندارند. 
آنها از ما به عنوان دوســت یاد می کنند، نه متحد استراتژیک. 
نکته دوم این است که کشورها براساس منافع ملی خودشان، 
نه با خواب و خیال و تصورات، روابط شان را با ما تنظیم می کنند. 
وی افزود: در نتیجه، می بینیم که وقتی منافع بیشتری از سوی 
عربستان و سایر کشورهای حوزه خلیج فارس برای چین متصور 
می شوند، این کشورها در موقعیت موجود مانند چین و روسیه، 
به آن سمتی که تعریف جدیدی از جزایر به آن ها عرضه شود 
که با منافع ملی ما مغایر است، حرکت می کنند. یعنی وقتی، 
آن ها می بینند که می توانند ارقام درشتی با عربستان، امارات و 
دیگران داشته باشند به آن سمت میل پیدا می کنند، جدای از 
آنکه بدانند خواسته و نیاز ما چیست. به طور مثال وقتی روسیه 
در حال حاضر در تنگنای جنگ با اوکراین قرار گرفته، به دلیل 
مشکلاتی که در صادرات گاز به اروپا و همچنین صادرات نفت 
به سایر نقاط مختلف دنیا با آن مواجه است، زمانی که اعراب به 
سمت او می آیند و جلسه شورای همکاری خلیج فارس را برای 
او ترتیب می دهند طبیعی است که آقای لاوروف جدا از مسائلی 

که با ایران دارد، به آن سمت حرکت می کند. ساداتیاندر گفت وگو 
با ایلنا تصریح کرد: نکته سوم، این است که امروزه جمهوری 
اسلامی ایران، باید بتواند از تمام ظرفیت های ژئوپولیتیک خود  
استفاده کند تا موقعیت برتر خود در منطقه را به رخ کشورهای 
همسایه بکشد. نه اینکه توازنی در روابط با همه دنیا نداشته باشد، 
غرب ستیزی را در سیاست های خود لحاظ کرده و از سوی دیگر 
دائما درحال تضعیف خود باشد. تک ساحتی یعنی تکیه بر یک 
عامل، مثلا عامل میدان به تنهایی نمی تواند موقعیت ژئوپلیتیک 
ما را برجسته کند تا بتوانیم از آن موقعیت بهره ببریم. قدرت و 
رضایت مردم به همراه قدرت نظامی و یک عامل بسیار مهم 
مانند قدرت اقتصادی، در سایه توازنی که شما در سیاست خارجی 
در روابط با غرب و شرق عالم دارید، می تواند کاملا موقعیت ما را 
برجسته کرده و به سطحی برساند که همسایگان ما جرأت نکنند 
این گونه به تمامیت ارضی ایران چشم داشته باشند یا آن را برای 
خودشان معیار قرار دهند.سفیر  پیشین ایران در انگلیس در ادامه 
گفت: نکته چهارم این است که کاملا باید از ابزار دیپلماسی بهره 
ببریم. از ابزار دیپلماسی می توان گفت وگوهای معمول و مرسوم 

دیپلماتیک، تبلیغات و پروپاگاندای مختلف مستقیم و غیرمستقیم، 
استفاده از ابزار فرهنگی و روابطی که با کشورهای مختلف در 
ابعاد مختلف آموزشی، فرهنگی، اجتماعی و سیاسی داریم را نام 
برد تا با استفاده از همه آنها، بر حقانیت خود تأکید کرده و افکار 
عمومی دنیا را به سمت خودمان داشته باشید. اگر شما سکوت 
کنید، به اندازه کافی کار نکنید که لازمه این کار، آگاهی مسئولین 
و داشتن مهارت در روابط خارجی از و اگر از این پارامترها استفاده 

نکنید، طرف مقابل از سکوت شما استفاده می کند.
وی در ادامه تصریح کرد: امروزه شما نگاه کنید، کشورهای 

عربی در برگزاری مسابقات خاص، توزیع لباس با شعارهای درج 
شــده، هدایایی که به توریسم می دهند به نفع خودشان روی 
جزایر کار می کنند. در حالی که حقانیت در اینجا کاملا مشخص 
است. در سال ۶۰ و ۶۱ مالکیت قطعی ایران بر روی جزایر سه 
گانه که سال ها بلاتکلیف بود مسجل شده و بعد از آن بریتانیا 
این منطقه را ترک کرد. بنابراین ما باید روی همه این مسائل 
تاریخی با اشکال مختلف تبلیغاتی مانند تهیه فیلم، بروشور و 
غیره کارهای تبلیغاتی کنیم تا مالکیت قطعی جزایر سه گانه برای 

همه دنیا مشخص باشد.

 روسیه و چین فقط به عنوان یک دوست 
به ما نگاه می کنند نه متحد استراتژیک

  سازمان استاندارد از خودروهای شرکتی 
مثل تویوتا و یا نیسان ایراد گرفته است!

یک نماینده مجلس با تاکید بر این که در حال تکمیل اطلاعات است تا مستند 
صحبت کند، گفت: به نظر می رسد علت کند بودن واردات خودروهای نو به 

مانع تراشی های سازمان استاندارد بازمی گردد.
در حالی اخیرا واردات خودروهای کارکرده با موافقت مجمع تشخیص مصلحت نظام مواجه شد 
و از این سد عبور کرد و بحث ها و تحلیل ها پیرامون واردات این خودروها شکل گرفته است که 
هنوز واردات خودروهای نو که ثبت نام و ثبت سفارش آن از اسفند سال قبل آغاز شده بود به 

سرانجام مطلوبی نرسیده است.
این وضعیت سبب طرح دو پرسش شده است، اول این که چرا واردات خودروهای نو کند و 
لاک پشــتی است و مانع اصلی چیست و دوم این که حالا که واردات خودروهای نو با چنین 
وضعیتی مواجه شده است، واردات خودروهای کارکرده به دلیل شرایط متفاوت تر و دست دوم 
بودن آنها چه سرنوشتی پیدا خواهد کرد؟در همین رابطه جلال رشیدی کوچی، عضو کمیسیون 
امور داخلی و شــوراهای مجلس به اقتصادآنلاین گفت: علی رغم این که یک سال از مصوبه 
واردات خودروهای نو گذشته، عملا می بینیم که خودرویی وارد کشور نشده و اگر هم شده خیلی 
کم بوده است.رشیدی کوچی افزود: این موضوع را پیگیری کرده ام و به یک سری نکات جالبی 
رسیده ام. سربسته عرض کنم به نظرمی رسد مجموعه سازمان استاندارد آنطور که باید در این 
مسیر همراهی نمی کند. سازمان استاندارد در حال مانع تراشی روی این موضوع است، در حال 
تکمیل اطلاعات در این باره هستم تا مستند صحبت کنم.این نماینده مجلس گفت: آنطور که 
به من خبر رسیده به دلیل تاییدیه استاندارد است که هنوز نتوانسته ایم خودروهای نو را وارد کنیم 
که این هم در نوع خود عجیب است که سازمان استاندارد از خودروهای شرکتی مثل تویوتا و یا 

نیسان ایراد گرفته که نمی دانم با چه سیستم استانداری است.

دستغیب: مولدسازی باید شفاف و واقعی انجام شود
رئیس دیوان محاســبات گفت: دیوان محاسبات به دنبال این است که در 
مولدسازی شفافیت و رقابت پذیری وجود داشته باشد و مولدسازی واقعی 

صورت گیرد.
نشست بررسی روند مولدسازی دارایی های دولت در دیوان محاسبات کشور و با حضور رئیس 
کل، معاونین و مستشاران دیوان محاسبات کشــور و رئیس، معاونین و کارشناسان سازمان 
خصوصی سازی برگزار شد.سید احمدرضا دستغیب در این نشست با بیان اینکه دیوان محاسبات 
کشور برای حفظ و صیانت از بیت المال، مراقبت لازم در خصوص فرآیند مولدسازی را خواهد 
داشت، گفت: متأسفانه در گذشته به اسم خصوصی سازی، بخشی قابل توجهی از اموال دولت 
فقط دســت به دست شد و اموال مورد نظر در بخش دیگری از دولت، به کار گرفته شد و به 
بخش خصوصی واقعی واگذار نشد.وی با بیان اینکه شایسته نیست شرکت های شبه دولتی به 
مقوله مولد سازی ورود داشته باشند، گفت: دیوان محاسبات کشور با رویکرد حفظ بیت المال 
بر مجموعه های شبه دولتی نظارت خواهد داشت.به گزارش مهر، رئیس کل دیوان محاسبات 
کشور با بیان اینکه به نظر می رسد که شیوه فعلی مولدسازی دوباره امکان دست به دست شدن 
اموال و دارایی های دولت را فراهم می کند، تاکید کرد: دیوان محاسبات به دنبال این است که در 
مولدسازی شفافیت و رقابت پذیری وجود داشته باشد و مولدسازی واقعی صورت بگیرد.وی در 
پایان با تاکید بر اینکه خط قرمز ما شفافیت و انضباط مالی است که در تعامل مؤثر و مثبت آنها 
را پیش خواهیم برد، اظهار داشت: دیوان محاسبات کشور تمام تلاش خود را برای ارتقای کشور 
و همچنین تحقق فرمایش مقام معظم رهبری در زمینه رشد تولید، رونق کسب و کار و ایجاد 

زمینه برای اشتغال، به کار خواهد برد.

خرید و فروش سهام از این زمان آزاد می شود
عضو شورای عالی بورس جزییات مصوبه برگزاری مجامع شرکت های استانی 

سهام عدالت را تشریح کرد.
بهمن عبداللهی در مورد آخرین تصمیمات شورای عالی بورس در جلسه اخیر شورای عالی بورس 
که در ســه شنبه ۲۰ تیرماه برگزار شد، در مورد نحوه برگزاری مجامع شرکت های استانی سهام 
عدالت بعد از سه سال تلاش اتاق تعاون توانستیم در شورای عالی بورس به نتایج خوبی برسیم.عضو 
شورای عالی بورس افزود: با مساعدت شورای عالی بورس، گرچه برخی از اعضا مخالفت داشتند اما 
به هر حال با حمایت وزیر امور اقتصادی و دارایی و مصوبه جمعی شورای عالی بورس، نتایج خوبی 
برای شرکت های استانی سهام عدالت به دست آمد و قرار شد اعضای شرکت های تعاونی سهام 

عدالت در مجامع شرکت های سرمایه گذاری استانی حضور پیدا کنند.
عضو شــورای عالی بورس اظهار داشت: با مصوبه شــورای عالی بورس، مقرر شد هر یک از 
شرکت های تعاونی شهرستانی ســهام عدالت که حداقل ۲۰ درصد از اعضای آن حضور داشته 
باشــند، می توانند مجامع خود را به شکل حضوری و الکترونیکی برگزار کنند، درحالی که حداقل 
۲۰ درصد اعضا حضور داشته باشند و بعد از انتخابات در مجامع شرکت های سرمایه گذاری استانی 
حضور داشــته باشند.عبداللهی اضافه کرد: در زمینه آیین نامه اجرایی شرکت های سرمایه گذاری 
اســتانی هم تصمیمات خوبی گرفته شد که شرکت های تعاونی سهام عدالت بتوانند در مجامع 
ســرمایه گذاری استانی حضور پیدا کنند و دولت هم قرار شد نماینده شرکت های سرمایه گذاری 
استانی را در شرکت های سرمایه پذیر سهام عدالت با سازوکاری معرفی کند.به گزارش خبرآنلاین، 
وی در مورد اینکه برخی شرکت های سرمایه پذیر از عدم حضور نماینده سهام عدالت با وجود داشتن 
یک صندلی هیات مدیره در شرکت خود گلایه کردند، گفت: تاکنون سازوکار حضور نماینده سهام 
عدالت معلوم نبود و وقفه و خلأیی در مجامع شرکت های سرمایه پذیر سهام عدالت ایجاد شده بود 
که طبق مصوبه شــورای عالی بورس مقرر شد حداکثر ظرف ۳ تا ۴ ماه آینده این خلأ برطرف 
شــده و نمایندگان سهام عدالت در شرکت های سرمایه پذیر برای مجامع عمومی معرفی شوند.

عضو شورای عالی بورس در مورد اینکه چه زمانی نمادهای معاملاتی شرکت های سرمایه گذاری 
عدالت باز می شود، اظهار داشت: قبل از باز شدن نماد معاملاتی باید مجامع شرکت های استانی 
برگزار، هیات مدیره مشخص و افزایش سرمایه آنها ثبت شود و بعد از آن امکان بازگشایی نمادهای 
معاملاتی شرکت های سرمایه گذاری باز می شود.عبداللهی گفت: البته سیاست این است که مردم در 
سهامداری عدالت باقی بمانند و سهام ارزنده خود را نفروشند، اما باز شدن نماد معاملاتی شرکت های 
سهام عدالت ۳ تا ۴ ماه زمان خواهد برد.سیاست گذار با هدف توزیع ثروت بین دهک های کم درآمد 
و میانی جامعه از سال ۸۵ اقدام به واگذاری سهام عدالت به ۶ دهک کم درآمد کرد که در این زمینه 
۴۹ میلیون ایرانی سهامدار عدالت شدند که بهای این سهام با ارزش اسمی یک میلیون تومان در آن 
زمان طی ۱۰ سال از محل سود و عایدی این شرکت ها پرداخت شد و سهام عدالت در اردیبهشت 
سال ۱۳۹۹ آزادسازی شد. بعد از مرحله آزادسازی، شرکت های سرمایه گذاری استانی سهام عدالت 
شکل گرفت و ۳۰ میلیون از سهامداران عدالت که روش غیرمستقیم را انتخاب کرده بودند از این 
طریق سهامدار این شرکت ها شــدند و ۱۹ میلیون نفر از سهامداران عدالت هم روش مدیریت 
مستقیم را برگزیده بودند، اما در سال ۹۹ با توجه به تقاضای مردم برای فروش سهام خود، باعث 
ریزش بازار و افت ارزش سهام عدالت با پرتفوی مناسب شد که بعد از آن مقام ناظر اقدام به بستن 
نمادهای معاملاتی شرکت های استانی کرد.هم اکنون برای باز شدن نمادهای معاملاتی سهام 
استانی نیاز به برگزاری مجامع عمومی این شرکت هاست و همچنین انتخاب هیات مدیره، افزایش 
سرمایه شرکت های استانی و ثبت افزایش سرمایه و شفاف شدن صورت های مالی است که همه 
این مسائل به تدوین نهایی آیین نامه معاملاتی سهام عدالت در شورای عالی بورس بستگی دارد 
که آخرین جلسه این شورا در روز سه شنبه ۲۰ تیرماه ۱۴۰۲ برگزار شد.به گفته عضو شورای عالی 

بورس؛ باز شدن نمادهای معاملاتی سهام عدالت حداقل ۳ تا ۴ ماه آینده زمان نیاز دارد.

در آستانه ماه محرم صورت می گیرد؛
 آغاز طرح ضربتی نگهداشت شهر
 با استفاده از ۴۰۰ دستگاه خودرو

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری تهران از آغاز طرح ضربتی نگهداشت 
شهر با استفاده از ۴۰۰ دستگاه خودرو تنظیفی خبر داد.

به گزارش »امروز« به نقل از روابط عمومی و امور بین الملل سازمان مدیریت پسماند، طرح ضربتی 
نگهداشــت شــهر با تمرکز بر نظافت و رفت و روب بزرگراه ها، معابر، پاکســازی و لایروبی انهار و 
شست وشوی تمامی مخازن و محوطه اطراف آنها آغاز شد.مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند با بیان 
این نکته گفت: وضعیت نظافت شهر مطلوب نبود و ما با پذیرش این انتقاد بجای شهروندان تصمیم 
گرفتیم طرحی جدی و مستمر را برای پاکسازی و نگهداشت ویژه شهر آغاز کنیم.محمدی افزود: با توجه 
به گرمای هوا و شرایط نامطلوب تخلیه و شستشوی مخازن که باعث ریزش شیرابه و بوی نامطبوع 
شده است، سازمان مدیریت پسماند با ماشین آلات تخصصی جنتکس و تانکر و بکارگیری حدود ۴۰۰ 
دســتگاه ماشین آلات تخصصی نظافت و رفت و روب از جمله جاروی بزرگراهی، ماشین جدول شور، 
ماشین های مخزن شور، تانکر آب، واترجت و … و استفاده از ناوگان نظافتی که در اختیار معاونت های 
خدمات شهری مناطق و نواحی قرار دارد، طرح نگهداشت ویژه شهر را آغاز کردیم و مرحله اول این طرح 
تا روز اول محرم ادامه خواهد داشت.مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند ادامه داد: با توجه به نارضایتی 
شهروندان از وضعیت نظافت شهر و همچنین فرارسیدن ماه محرم و ایام عزاداری سید و سالار شهیدان 
حضرت اباعبدالله الحسین )ع( تصمیم گرفتیم که با بکارگیری ظرفیت مناطق ۲۲گانه ضمن جلب رضایت 
شهروندان به عنوان ذینفعان اصلی شهر؛ شهری درخور شأن عزاداران حسینی آماده کنیم.محمدی با بیان 
اینکه این مرحله اول طرح ویژه نگهداشت شهر است و این عملیات به صورت مستمر ادامه خواهد داشت، 
گفت: محورها و شریان های اصلی و فرعی که در شب های آتی به عنوان نقاط هدف انتخاب شده اند 
اطلاع رسانی خواهدشد و ما از مردم عزیز و همچنین اعضای محترم شورای شهر و دستگاه های نظارتی 
می خواهیم عملکرد ما را مورد ارزیابی، رصد و پایش قرار دهند و نقاط ضعف احتمالی را اعلام و ما را 
از پیشنهادهای خود بهره مند سازند.مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند در پایان گفت: ما برای عملکرد 
بهتر در حوزه نظافت و نگهداشت قصد داریم از تیم پشتیبان نظافتی برای پاکبانان عزیز شهرمان استفاده 
کنیم و حدود ۲۰۰ نفر نیرو جهت خدمت رسانی بهتر و مناسب تر به شهروندان را همواره آماده عملیات 

داشته باشیم تا در مواقع ضروری به نقاطی که برای انجام وظیفه با مشکل مواجه شده اند اعزام کنیم.

اخبار کوتاه 

دریافت وام آسان می شود!
اضافه شدن سهام، اموال، زمین های مزروعی و دارایی ها به وثایق بانکی

کمیسیون تلفیق مجلس در بررسی لایحه برنامه 
هفتم با هدف توسعه وثایق بانکی، علاوه بر املاک، 
زمین های کشاورزی، سهام، برندها، دارایی و اموال 
متقاضیان را به وثیقه های بانکی برای تسهیل اخذ 

وام اضافه کرد.
بانکها درحالی برای پرداخت وام های خرد، مشتریان را ملزم 
به داشتن ضامن های معتبری چون فیش حقوق کارمندان، 
ارایه چک، سفته و ... همچنین برخورداری متقاضیان وام های 
سنگین و نســبتا سنگین از تضامین نظیر املاک ارزشمند و 
پشتوانه مالی قوی می کند که اکنون قرار است دامنه این وثایق 
در راستای تسهیل امور متقاضیان برای دریافت وام و تسهیلات 
بیشتر شود.به طوریکه در برنامه لایحه هفتم توسعه، دارایی ها، 
سهام، اموال، زمین های کشاورزی، برندها اقتصادی و ... نیز 
به عنوان پشــتوانه های مالی قوی به تضامین پرداخت وام و 
تسهیلات بانکی اضافه شده است.پرداخت وامهایی که بانکها 
این روزها به دلیل فاصله عمیق بین نرخ تورم و سود بانکی از 
آن گریزانند و به هر بهانه ای نمی خواهند پول از سیستم بانکی 
در قالب وام یا تسهیلات خارج شود، چرا که عایده چندانی برای 
آنها ندارد. موضوعی که در این شرایط تورمی اگر همین منابع 
را در بازارهای غیررسمی از طریق سفته بازی بکار گیرند، سود 
سرشاری را کسب خواهند کرد. هر چند چنین اقدامی یعنی ورود 
بانکها به بنگاهداری و سرمایه گذاری های سود آور متاسفانه 
آنها را از انجام وظایف تعریف شــده خود دور کرده است، اما با 

توسعه دامنه وثایق بانکی می توان امیدوار شد که مسیر دریافت 
تسهیلات برای متقاضیان هموار می شود.
 درخواست وثایق سفت و سخت 

با هدف نپرداختن وام به متقاضیان!
البته خیلی از بانکها با هدف نپرداختن وام به متقاضیان، موانع 
زیادی را بر سر راه آنها قرار می هند. به طور مثال پرداخت وام 
تا زیر ۱۰۰ میلیون تومانی که قرار بود از طریق اعتبار سنجی 
و بدون ضامن انجام شود، اما این اقدام فقط محدود به کسانی 
شد که خودشان کارمند هستند و شرایط لازم را برای دریافت 
چنین وامی به خوبی دارند. در مقابل کسانی که متقاضی واقعی 
دریافت وام بوده و یا هستند به دلیل ایجاد موانع زیاد و سفت و 
سختی که بانکها برای داشتن تضامین جلو پای آنها می گذارد، 

نمی توانند به چنین وامی دست یابند.
به طور مثال یکی از موانع، ضرورت داشتن بی چون و چرای 
متقاضیــان وام تا ۱۰۰ میلیون تومانی از ۲ ضامن های معتبر 
کارمند رسمی دولت است این کارمندان ضمن قبول ضمانت، 
باید در بانکی که متقاضی درخواست وام کرده است نیز حساب 
داشته باشند. مورد دیگر نداشتن سابقه بد حسابی یا عدم اعتبار 
لازم وام گیرنده در سیستم بانکی است. در چنین شرایطی بانکها 
برای جلوگیری از ضرر و زیان و بیم از احتمال معوق شدن منابع 
سعی می کنند به بهانه های مختلف به نوعی بی خیال پرداخت 
چنین وامهایی شوند، یا اینکه وثایق وام گیرنده آنقدر قوی و 
ارزشمند باشد که بانک با خاطری آســود اقدام به ارایه وام و 

تسهیلات به متقاضیان کند.
توسعه دامنه وثایق بانکی در لایحه برنامه هفتم

جعفر قادری، عضو کمیسیون تلفیق برنامه هفتم توسعه کشور 
در مجلس شورای اسلامی طی گفتگویی با »بازار« راجع به 
چگونگی پرداخت وام و تسهیلات به متقاضیان در بررسی این 
برنامه، اظهارداشت: مجلس در بررسی این لایحه توجه خاصی 
برای تسهیل امور متقاضیان وام و تسهیلات بانکی کرده است. 
نمونه آن توسعه دامنه وثایق در برنامه هفتم است تا وام گیرنده 
بتواند اموال، دارایی، زمین های کشاورزی، سهام و ... را ضامن یا 
وثیقه دریافت وام از سیستم بانکی کند. با این وجود بانکها ملزم 
شده اند علاوه بر تضامین موجود از وثایق جدید نیز برای ارایه 

وام و تسهیلات به متقاضیان استفاده کنند.
وی با بیان اینکه دریافت وام و تســهیلات با توسعه دامنه 
وثایق بانکی در برنامه هفتم توســعه آســان می شود، افزود: 

برخی تسهیلات بگیران قبلا فقط می توانستند املاک خود 
را وثیقه دریافت وام های ســنگین کنند، اما اکنون در برنامه 
هفتم توسعه تلاش شــده است تا این وثیقه فقط محدود به 
ملک نشــود بلکه بانکها تمام اموال و دارایی و... وام گیرنده را 
در قالب ضمانت برای پرداخت وام به عنوان توثیق قبول کنند. 
علاوه بر این موضوع ما هم اکنون طرح جدید »تأمین مالی 
تولید و زیرساخت ها« را به عنوان روش های جدید تأمین مالی 
تولید دنبال می کنیم که بتوان در این مســیر نیاز مردم به وام 
 و تســهیلاتی که به ترقی تولید و رشد اقتصاد کشور کمک 

می کنند را به صورت قانون دربیاوریم.
پیگیری طرح همسان سازی حقوق بازنشستگان 

در برنامه هفتم توسعه
عضو کمیسیون تلفیق بررسی برنامه هفتم توسعه در مجلس 
شورای اسلامی به بحث همسان سازی حقوق بازنشستگان 
و تقویت صندوقهای بازنشستگی نیز اشاره کرد و افزود: طرح 
همسان سازی حقوق بازنشستگان با شاغلین در برنامه هفتم 
توسعه کشور پیگیری می شود از طرفی نیز یکی از کارهایی که 
در لایحه برنامه هفتم مورد توجه است موضوع افزایش سن 
بازنشســتگی است به گونه ای که با اجباری کردن آن تبعات 
و مسائل اجتماعی را به دنبال نداشته باشد. البته دولت در ماده 
 ۲۹ لایحه برنامه هفتم توسعه، سن بازنشستگی برای زنان را 
۵۳ سال و برای مردان ۵۶ سال تعیین کرده بود که در کمیته با 

این موضوع مخالفت شد.

قادری افزود: در بحث بازنشستگی نیز به دولت پیشنهاد شده 
اســت چنانچه یک دستگاه یا سازمانی که دارای نیروی مازاد 
است در راستای چابک سازی و اینکه صندوق های بازنشستگی 
نیز دچار مشکل نشوند، منطقی این است که نیروهای اضافه 
خود را برای چند ســال آخر خدمت به سازمان یا دستگاهایی 
که به نیرو نیاز دارد منتقل کند. اما در این میان دستگاههای 
پذیرنده می گویند؛ چنین موضوعی باعث ایجاد مشکلات برای 
پرداخت پاداش آخر خدمت خواهد شد که این موضوع همچنان 
نیاز به بحث و بررسی و کار کارشناسی دقیق دارد. البته در کمیته 
نظام اداری و صندوق ها با پیشنهاد محاسبه حقوق بازنشستگی 
براساس میانگین ۵ سال آخر حقوق افراد بازنشسته مخالفت 
شده است و بر این اساس پیشنهاد تعیین سنوات همان بر اساس 

۲ سال آخر به کمیسیون اعلام شده است.
بنا به این گزارش، هر چند در لایحه برنامه هفتم توسعه تلاش 
شــده است تا در راســتای رونق بخش تولید، وثایق جدیدی 
به وثیقه های موجود بانکی برای دریافت وام اضافه شــود تا 
متقاضیان بتوانند به راحتی از سیستم بانکی وام و تسهیلات 
اخذ کنند، اما معلوم نیست همراهی سیستم بانکی با متقاضیان 
وام و تسهیلات در این زمینه چگونه خواهد بود چرا که خیلی از 
بانکها به دلیل ضبط وثایق تسهیلات بگیرانی که نتوانسته اند 
به تعهدات خود در پرداخت اقساط بانکی عمل کنند اموال و 
دارایی های زیادی را تلنبار کرده اند، موضوعی که باعث شده 

نقدینگی بانکها در قالب دارایی ها قفل شود.

معاون وزیر اقتصاد گفت: اگر شــرایط 
امروز را با زمستان سال گذشته مقایسه 
کنیم کاملا مشخص است که مردم انتظار 

جهش قیمت ها را ندارند.
علی روحانی درباره افزایش رسمی قیمت ها به 
ویژه اقلام مصرفی در ابتدای سالی که به عنوان 
سال مهار تورم مطرح شده و در پاسخ به این سوال 
که آیا این افزایش قیمت های تایید شــده مانع از 
مهار تورم نمی شوند، اظهار داشت: سیاست مهار 

تورم قرار نیست مخل تولید شود، در شرایطی که قیمت نهاده های تولید در 
حال افزایش است، اگر قرار باشد قیمت محصول را ثابت نگه داریم، تولیدکننده 

ورشکست و رشد تولید متوقف می شود.
وی ادامه داد: مهار تورم به معنای تثبیت تمام قیمت ها نیســت به این معنا 
اســت که نرخ تورم را به تدریج کاهشی کنیم. معاون وزیر اقتصاد با تاکید بر 
اینکه مسیر کنترل تورم از مسیر کنترل قیمت ها نیست، گفت: کنترل تورم از 
مسیر رفع ناترازی هایی است که منجر به تورم می شود و باید ناترازی بودجه و 
بانک ها را برطرف کنیم و این موارد هستند که می توانند تورم را به صورت پایدار 
کنترل کنند وگرنه قیمت گذاری موضوعی است که اتفاقا به ضد خودش تبدیل 
می شود چراکه با این اقدام بنگاه ها ناتراز شده و ورشکست می شوند و در نهایت 
تولید کاهش پیدا می کند، در این شرایط قیمت کالا در بازار افزایش پیدا می کند 

و باید یکسری بنگاه ورشکسته را هم جمع کنیم.
وی افزود: بنابراین قیمت گذاری، راه کنترل تورم 
نیست که بگوییم افزایش رسمی قیمت تعدادی از 
اقلام و کالاها با سیاست مهار تورم تناقض دارد. 

روحانی درباره ملموس شدن بهبود شاخص های 
اقتصادی و کاهش نرخ تورم در معیشت و زندگی 
مردم اظهار داشت: اینکه تقریبا ثباتی در تمام بازارها 
ایجاد شده کاملا محسوس است. اگر شرایط امروز 
را با زمســتان سال گذشته مقایسه کنیم کاملا 
مشــخص است که مردم انتظار جهش قیمت ها را ندارند و نظرسنجی هایی 
که منعکس می شــود؛ این موضوع را تایید می کنند. وی ادامه داد: دولت باید 
این شرایط را پایدار کند، در حال حاضر قیمت ارز، مسکن و سایر بازار ها نشان 
می دهد که انتظارات مردم مانند سال گذشته افزایش قیمت ها نیست و انتظارات 
تورمی کنترل شده است. معاون وزیر اقتصاد در گفت وگو با ایلنا با اشاره به عوامل 
کنترل انتظارات تورمی گفت: حتما عوامل سیاسی در کنترل انتظارات تورمی 
بی تاثیر نبوده و حتما عوامل اقتصادی در کاهش تورم و کنترل انتظارات تورمی 
اثرگذار بوده و نقش داشته است، مدیریت بازار ارز تنها به اتفاقات سیاسی مربوط 
نمی شــود بلکه این موضوع که بانک مرکزی چطور در بازار ارز عمل کرده، 
کسری بودجه چگونه مدیریت می شود و تامین مالی به چه شکل انجام می شود 

و ... در کنترل تورم اثرگذار بوده است.

عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس با تاکید بر اینکه 
باید جلوی احتکار و قاچاق دارو گرفته شود، گفت: دولت برای 
حل این مسئله از ایده و ابتکار عمل مناسبی بهره نگرفته است 
تا شاهد حل این مشکل باشیم که به قیمت جان مردم تمام 

نشود.
فاطمه محمدبیگی در مورد پیشنهاد نمایندگان مبنی بر افزایش ۱۰۵ هزار 
میلیارد تومانی اعتبارات بودجه ای، گفت: نمایندگان مردم در مجلس یازدهم 
در زمان بودجه بندی پیشنهاد افزایش اعتبارات ۱۰۵ هزار میلیارد تومان برای 
دارو دادند که دولت حدود ۶۹ همت آن را در بودجه ســال جاری پذیرفت، 
عملًا در بودجه سال ۱۴۰۲ با کمبود ۳۶همتی مواجه هستیم؛ این مسئله 
چالش های بسیاری را ایجاد کرده است .نماینده مردم آبیک، قزوین و البرز با 
انتقاد از عدم وجود ایده و ابتکار نو در کنترل جهت حل مشکل دارو، افزود: 
دولت هم برای حل این مسئله از ایده و ابتکار عمل مناسبی بهره نگرفته 
اســت تا شاهد حل این مشکل باشیم که به قیمت جان مردم تمام نشود؛ 
نمایندگان به عنوان وکلای ملت در قوه مقننه انتظار دارند وزرای بهداشت، 
کار، رفاه و امور اجتماعی و معاونان رئیس جمهور و روسای سازمان برنامه 
و بودجه و بانک ها طی نشستی موضوع حمایت از صنایع داروسازی، وام ها 
و تسهیلات مورد نیاز صنعت داروسازی، چرخه نوسازی نظام تولید و توزیع 
دارو و همچنین عرضه دارو را مورد بررسی قرار دهند تا همگی به نوعی مورد 

بازنگری جدی، تقویت و حمایت دولت قرار بگیرد.
فرسودگی خطوط دارویی کشور تبعات گران دارد

عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس در گفت و گو با خانه ملت با 
انتقاد از فرسودگی خطوط دارویی کشور؛ اظهار داشت: سبد سلامت مردم 
با هزینه های هنگفتی اداره می شود، تحریم ها و فرسودگی برخی از خطوط 
دارویی، عدم بروز رسانی بعضی از آنها، وجود مافیای دارو به صورت واضح 

و گسترده در بازار منجر به ناترازی میان تقاضا و عرضه دارو شده است.
جلوی احتکار و قاچاق دارو گرفته شود

عضو فراکسیون زنان در مجلس با تاکید بر اینکه باید جلوی احتکار و قاچاق 
دارو گرفته شود، تصریح کرد: براساس گزارشات واصله در حوزه تولید دارویی 
کشــور به اندازه کافی و حتی بیشتر از گذشته است که نشان می دهد باید 
احتکار و قاچاق دارو مورد بررســی قرار بگیرد و پیشگیری برای آن صورت 

پذیرد، همچنین برخوردهای قضایی لازم با متخلفان از تولید و توزیع تا عرضه 
دارو صورت پذیرد.رئیس کمیته ســلامت الکترونیک کمیسیون بهداشت 
مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه پرونده الکترونیک سلامت به صورت 
کامل تشکیل نشده است، گفت: پوشش بیمه ای داروها بسیار کم است و به 
مرور زمان شرکت های بیمه ای به دلیل عدم حمایت دولت میزان پوشش ها 
و تعهدات خــود را در پذیرش اقلام دارویــی کاهش می دهند که موجب 
رنجش مردم شده است، از طرفی در حوزه سلامت الکترونیک هنوز پرونده 
سلامت الکترونیک به صورت کامل تشکیل نشده است هر چند رشد خوبی 
در خصوص تشکیل و اجزاء پرونده الکترونیک داشته ایم. عضو کمیسیون 
بهداشــت و درمان در مجلس یازدهم با اشاره به کاهش پرداختی از جیب 
مردم، یادآور شد: در حوزه ارائه نسخه الکترونیک، نسخه پیچی الکترونیک، 
محاسبه نرخ داروها به قیمت بیمه ای و جبران خسارت دارو در صورت تهیه 
نســخه آزاد برای افراد بیمه شده، عملًا با مشکلات جدی روبرو هستیم و 
هنوز با هدف مشخص شده یعنی کاهش هزینه کرد از جیب مردم در حوزه 
سلامت از ۶۰ درصد به زیر ۳۰ درصد فاصله زیادی داریم که متاسفانه این 
موضوع با چالش های جدی مواجه شده است و هنوز با افزایش هزینه کرد 
از جیب مردم روبرو هستیم.وی با تاکید بر اینکه نیازمند اقدامات اورژانسی، 
نگهدارنــده و همچنین اقدامات طولانی مدت برای بهبود وضعیت دارویی 
کشور هستیم؛ اظهار داشت: در نظر داشته باشیم سلامت جامعه در اولویت 
همه دستگاه های اجرایی کشور باشد، برای رسیدن به این مهم باید خدمات 
بهداشتی و درمانی برای بیماران محیا شود، امروز به دنبال اعمال حاکمیت و 
تولیت نظام سلامت به مردم هستیم.محمدبیگی با انتقاد از اینکه هنوز برخی 
از شرکت های داروسازی تولیت سلامت توسط وزارت بهداشت را نمی پذیرند، 
خاطرنشان کرد: امروز نیازمند همدلی و نگاه یکپارچه نظام سیاستگذار کشور 
به ویژه ســازمان برنامه و بودجه در حــوزه دارو برای تامین مواد اولیه دارو، 
تسهیلات مورد نیاز و حمایت های مالی و بودجه ای جهت تامین داروی مورد 
نیاز کشور هستیم، متاسفانه در بودجه بندی ۱۴۰۲ واقع نگری صورت نگرفت 
و از سال گذشته این مسئله توسط کمیسیون بهداشت در حوزه دارو هشدار 
داده شــد که این هشدارها در حال به وقوع پیوستن هستند، ما علاقه ای به 
دیدن این روزها نداشتیم و بی تردید دولت باید پاسخگوی عدم ناهماهنگی ها 

در حوزه دارو باشد.

ایران  اســتاندارد  ملی  رئیس سازمان 
گفت: برای شکســتن بازار انحصاری 
خودرو تلاش خود را انجــام داده و بر 
اساس تسهیل گری انجام شده، واردات 
میلیون ها خودرو می تواند به کشور وارد 

شود.
مهدی اسلام پناه دیروز در نشست خبری جایزه 
ملی کیفیت با اشاره به موضوع تسهیل گری در 
واردات و صادرات، گفت: بسته ای به عنوان بهار 

خدمت در مورخ ۵ فروردین در اجلاسیه مدیران دولت در سالن اجلاس رونمایی 
شد که بر اساس آن دستگاه ها مکلف شدند  تسهیل گری هایی را در رابطه با 

مسائل مرتبط با خود داشته باشند.
وی افزود: بنابراین سازمان ملی استاندارد طی ۴۵ روز کاری بر این موضوع 
تمرکز کرد تا بسته تدوین شود و براساس آن  تسهیل گری در خصوص واردات 
و صادرات داشته باشد که بر اساس آن از ابتدای سال تاکنون کمترین دل نگرانی 

در حوزه صادرات و واردات وجود ندارد.
اســلام پناه رئیس سازمان ملی استاندارد ایران بیان داشت: بنابراین شرایط  
برای واردات و صادرات به نحوی تســهیل گری کرده ایــم که واردکننده و 

صادرکننده هیچ مشکلی نداشته باشد.
رئیس سازمان ملی استاندارد بیان داشت: بر اساس این بسته اکنون شرایط 

برای واردات خودرو به نحوی رقم خورده است که 
میلیون ها خودرو می تواند فوراً وارد کشور شود و 

این موضوع در واقع  تسهیل گری واردات است.
اسلام پناه اظهار داشت: این شرایط در ماه های 
گذشته امکان نداشت لذا سازمان ملی استاندارد 
برای شکستن بازار انحصاری خودرو تلاش خود 
را انجام داده و بر اســاس تســهیل گری واردات 

میلیون ها خودرو می تواند به کشور وارد شود.
در ادامه این نشست خبری رییس سازمان ملی 
استاندارد ایران از برگزاری مراسم اختتامیه جایزه ملی کیفیت ایران با مشارکت 
شرکت های برتر در روز دوشنبه )۲۶ تیر( با حضور معاون اول رییس جمهوری 

خبر داد.
به گزارش اقتصاد آنلاین، وی با اعلام اینکه ایران عضو موسسه اندازه شناسی 
و استانداردسازی کشورهای اسلامی )اســمیک( است که ۵۷ کشور در آن 
عضویت دارند، افزود:  به شــرکت ها و بنگاه های برنده در این جایزه، سه نوع 
گواهی حضور، گواهی سطح اهتمام و گواهی سطح اشتهار یک تا چهار ستاره 

اعطا می شود.
اســلام پناه تصریح کرد: بیش از ۵۰۰ بنگاه و شرکت در این جایزه شرکت 
کرده اند که رشــد حدود ۱۰ درصدی نشان می دهد که ۱۴۷ واحد توانستند از 

فیلترهای سازمان ملی استاندارد عبور کرده و ارزیابی شوند.

علی قنبری گفت: دریچه های توسعه در جهان در دوره های کوتاه دو تا پنج 
ساله باز و بسته می شود و اگر کشوری از این فرصت بهره نبرد، چند دهه 

عقب ماندگی را باید بپذیرد .
 برنامه هفتم توســعه در حالی مراحل بررسی را در مجلس شورای اسلامی طی می کند 
که بررسی ها نشان در متوسط تحقق اهداف برنامه های توسعه پیشین چیزی در محدوده 
۳۷ درصد بوده است.این بدان معناست که بخش مهمی از اهداف برنامه های توسعه محقق 
نشده و مغفول ماندن احکام سبب شده است ایران نه تنها به توسعه دست یابد، بلکه حتی در 
محدوده ی کنونی قرارگیری اش در میان کشورهای در حال توسعه نیز زیر علامت سئوال 
بزرگی باشد.علی قنبری با تاکید بر اینکه ایران در تله ی توسعه ی صوری افتاده است، گفت: 
توســعه به معنای تقویت زیرساخت و مهیا شدن شــرایط کشور برای توزیع رفاه و بهبود 
وضعیت اقتصادی و فرهنگی و ارتقای نظام حکمرانی و ... است در حالی که نتیجه اجرای 
شش برنامه ی توسعه در ایران چنین چیزی نیست و صرف اعداد و ارقامی که نشان دهد 
رشدهای اقتصادی محدودی حاصل شده، نشان دهنده رسیدن به توسعه نیست.او با تاکید 
بر اینکه برنامه هفتم توسعه، به رغم آن که بسیار دیر ارائه شد، فاقد نوآوری، خلاقیت و تغییر 
رویکرد است، گفت: در این برنامه نیز همان مواردی پیش بینی شده که در برنامه های قبل 
وجود داشت و محقق نشد.نماینده اسبق مجلس گفت: این برنامه به چند سئوال مهم پاسخ 
نمی دهد. ایران قرار است با تحریم چه کند؟ آیا تکلیف اف ای تی اف روشن خواهد شد؟ مشکل 
و بحران اصلی ایران بلاتکلیفی در مذاکرات است و باید طراحان این برنامه بگویند که بالاخره 
تکلیف احیای برجام چه می شود؟وی گفت: ما امروز با دو بحران بسیار بزرگ داخلی و خارجی 
روبرو هستیم. عدم توجه به بخش خصوصی و بی توجهی به خواسته های مردمی در کنار 
بحران بین المللی ایران، مشکلات فراوانی را ایجاد کرده و هر دلسوز این آب و خاک را بیش 

از پیش نگران کرده است .
فرصت ها از دست رفت

قنبری در توضیح این مطلب ادامه داد: امروز در حالی درباره رشد هشت درصدی اقتصاد و 
تورم بیست و پنج درصدی و ... صحبت می کنند که گویی فرصت توسعه ابدی و ازلی است. 
همین حالا ما دچار یک عقب ماندگی پانزده ساله از کشورهای همسایه خودمان هستیم. در 
حالی این اهداف را ردیف می کنیم که سرتاسر برنامه ی هفتم را بگردید ننوشته اند برای جذب 
سرمایه ی خارجی چه برنامه ای دارند و چه فکری بابت حل مشکلات بین المللی کرده اند. 
مگر می شود این وضعیت را ادامه داد. ما در خوشبینانه ترین حالت ده سال و در واقع بینانه ترین 
حالت پانزده سال از کشورهای اطرافمان مثل عربستان و ترکیه و ... عقب مانده ایم و حالا نیز 

فرصت اندکی برای توسعه داریم .
معاون اسبق وزیر جهاد کشاورزی اضافه کرد: جهان در آستانه ی انقلاب تکنولوژیکی است. 

هوش مصنوعی در حال تغییر مناسبات جهانی است، ما یک دهه بیشتر فرصت نداریم که 
از امکاناتمان استفاده کنیم و خودمان را به جهان برسانیم والا دچار فاصله ی غیرقابل جبرانی 
با جهان خواهیم شــد اما متاسفانه به جای اینکه برنامه داشته باشند چگونه باید همراستا 
با تکنولوزی روز دنیا شویم، به فکر فیلترینگ و ... هستند و دائم به فضای مجازی حمله 

می کنند.
جهان پیش رفت و ما ایستادیم

عضو هیات علمی دانشگاه تربیت مدرس با تاکید بر اینکه از میانه ی دهه هشتاد فرصتی 
برای توسعه ایجاد شد و درآمدهای هنگفت نفتی در این دوران می توانست به کمک توسعه در 
ایران بیاید، گفت: بسیاری از کشورهای نفت خیز مانند عربستان و امارات و ... از همین فرصت 
بهره بردند. ما نیز در این دوره می توانستیم جهان را وادار کنیم که ما را بپذیرد. کافی بود با زبان 
اقتصاد با جهان صحبت می کردیم. در این صورت سرمایه ها راهی ایران می شدند اما متاسفانه 
فرصت ها از دست رفت و حالا این فاصله ی بزرگ و عظیم خود را نشان می دهد .او گفت: 
در ذهن کسی نمی گنجید کشوری مثل ترکیه روزگاری قدرت رقابت با ایران را داشته باشد، 
اما امروز بیش از درآمدهای نفتی ما سرمایه ی خارجی جذب می کند. می بینیم که با توریسم 
چگونه چهره ی اقتصادش را عوض کرد. عربستان امروز همه ی تلاش خود را بر گسترش 

توریسم گذاشته اما ما سر جا ایستاده ایم و عبور دیگران را نظاره می کنیم.
بخش خصوصی را به هیچ گرفتند

به نقل از خبرآنلاین، او گفت: در چنین فضای خطرناکی که جهان در آســتانه انقلاب 
دیجیتالی و تکنولوژیکی است، ما یک فرصت کوتاه دیگر در اختیار داریم که بتوانیم خودمان 
را وفق بدهیم و با جهان همراه شــویم.او در توضیح این مطلب ادامه داد: متاسفانه بخش 
خصوصی در همین برنامه هفتم به هیچ گرفته شده است. بخش خصوصی زیر سلطه ی 
دولت مد نظر سیاستگذار است و حتی در این محدوده نیز ابزاری در اختیار این حوزه نیست. 
ببینید بر سر یک انتخابات اتاق چه غوغایی به پا کرده اند. به جای تمرکز بر توسعه ی بخش 
خصوصی، همین میزان حضور را هم تحمل نمی کنند و همین ها نشان از یک بحران جدی 
در اقتصاد ایران دارد.قنبری تاکید کرد: ما یک دهه بیشــتر برای عبور از این بحران وقت 
نداریم، اگر این فرصت را دریافتیم که هیچ، اگر درنیافتیم، متاســفانه به جزیره ای منزوی 
و عقب مانده در جهان بدل خواهیم شد. کشوری با طبقه ی متوسط کوچک و انبوه فقرا.او 
گفت: امیدوارم همزمان با حل مشکلات خارجی، آزادی های فردی و اجتماعی نیز در داخل 
به رسمیت شناخته شوند تا شاهد کاهش موج مهاجرت از ایران باشیم. ایرانیان در طول تاریخ 
پرافتخارشــان نشان دادند که علاقمند و عاشق کشورشان هستند، در این فضا حتما حل 
مشکلات داخلی و خارجی در نهایت نفع کلی کشور و آینده این سرزمین را در پی خواهد 
داشت و امیدوارم غفلتی از این مهم رخ ندهد هر چند عزمی در حل مشکل مشاهده نمی شود.

مردم دیگر انتظار جهش قیمت ها را ندارند

ناترازی در بازار دارو به قیمت جان مردم تمام می شود

معاون وزیر اقتصاد:

انتقاد محمد بیگی از عدم وجود ایده و ابتکار جدید برای حل مشکل دارو:

میلیون ها خودرو می تواند فوراً وارد کشور شود

نزدیک 15 سال از کشورهای همسایه عقب مانده  ایم

رییس سازمان ملی استاندارد؛

عضو هیات علمی دانشگاه تربیت مدرس: ترکیه بیشتر از درآمد نفتی ما سرمایه جذب می کند
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